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Simo Ahtee teksti
Jussi Vierimaa kuva

T
urun ja Kaarinan 
seurakuntayh-
tymässä alkanut 
Suunta-hanke 
tähtää yli 60-vuo-
tiaiden mielen 

hyvinvoinnin tukemiseen ennal-
taehkäisevästi. Tavoitteena on 
samalla luoda mielekäs malli 
vapaaehtoistyöhön. Kolmevuoti-
sen hankkeen pilottivaihe päättyi 
joulukuussa ja toiminta on pääs-
syt kunnolla käynnistymään tänä 
vuonna. 

Hankepäällikkö Karima 
Karppinen Henrikinseurakun-
nasta kertoo, että tarve toimin-
nalle on ollut suuri.

– Mukaan tulleet yli 60-vuo-
tiaat ovat olleet yllättyneitä ja 
jopa liikuttuneita tällaisesta 
keskustelutuesta, sillä niin moni 
mielen hyvinvointiin suunnattu 
tuki on tarkoitettu nuorille tai 
työikäisille. Varsinkin koronan 
jälkeen yksinäisyyden lisäännyt-
tyä tarve on ollut selkeä.

Suunnan tarjoama keskus-
telutuki on ilmaista. Toiminta-
muotona se istuu kriisituen ja 
ystävätoiminnan väliin, Karppi-
nen luonnehtii. Kohtaamisia on 
kolmesta kuuteen. Niissä vapaa-
ehtoisen tehtävänä on ohjata 
keskustelua sovittujen linjojen 
mukaan. 

– Puhutaan oman elämän 
haasteista ja unelmista. Tee-
moina ovat olleet yksinäisyys, 
suru ja ihmissuhdekriisit, mutta 
mukana on myös laajempaa 
oman elämänkaaren pohdintaa 
ja hengellisiä aiheita.

Yhteistyökumppaneita hank-
keessa ovat Fingerroosin säätiö, 
Tukenasi ry, Turun seudun van-
hustuki ry ja Turun kaupunki.
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O I K A I S U

Lilja-lehden huhtikuun 
numerossa oli juttu Torin 
Kulman toiminnasta. 
Toiminta alkoi Turun kau-
pungin ja seurakuntayh-
tymän yhteistyönä, mutta 
nyt toiminnan toisena 
yhteistyökumppanina on 
Varsinais-Suomen hyvin-
vointialue (Varha), jonka 
työntekijä aiemmin Turun 
kaupungin palveluksessa 
toiminut perheohjaaja Sari 
Högmander on. 

U Häirintätilanteessa ei 
ole olemassa neutraalia 
toimintatapaa. Voit puut-
tua tilanteeseen, tai olla 
puuttumatta. Mutta ellet 
puutu tilanteeseen, olet 
häiritsijän puolella. Hiljaa 
oleminen, puuttumatta 
jättäminen jättää häi-
rinnän kohteen yksin, ja 
antaa häiritsijän jatkaa.”
Kirjailija  
Raisa Omaheimo,  
YLEn verkkosivujen  
kolumnissa 2.5.2023

U Jos jotain evanke-
liumeista selviää, niin 
ainakin se, että Jeesus 
ei ollut mikään muotoa 
palvova etikettimestari. 
Vaikka jalat muistettiinkin 
pestä ennen ruokailua, ei 
ihmisten palvelemisessa 
kangistuttu kaavaan.”
Toimittaja  
Niilo Rantala,  
Kotimaa 24.4.2023

U Historian tunteminen 
antaa toivoa. Kun ym-
märtää, miten suurista 
vastoinkäymisistä olem-
me kansana selvinneet, 
se auttaa selviytymään 
omistakin haasteista. ”
Kirjailija  
Kirsti Manninen,  
Seura 18/2023

L A I N A S A N A T

Hankepäällikkö Karima Karppinen on kouluttautunut lyhytterapeutiksi. 
Suunta-hankkeessa häntä kiinnostaa erityisesti ratkaisukeskeisyys, mikä 
korostuu vapaaehtoisten koulutuksessa. 

Mukana olevat vapaaehtoiset 
ovat eri ikäisiä – joskus nuoria 
aikuisia, joskus keskustelu-
kumppaneitaan vanhempiakin. 
Ikäeroista huolimatta ja ehkä 
juuri siksi kohtaamisista on 
muodostunut antoisia.

– Aiheet ovat iättömiä ja 
ajattomia, ja ne yhdistävät meitä 
kaikkia iästä riippumatta.

Suunta-hankkeen tavoitteena 
onkin olla voimaannuttavaa ja 
mielekästä myös vapaaehtoisille, 
ja esimerkiksi koulutuksissa ja 
toiminnanohjauksessa pääsee 
miettimään omaa hyvinvointiaan 
harjoitusten kautta. 

– Haluamme uudistaa vapaa-
ehtoistyötä myös niin, että työi-
käisten ja opiskelijoiden olisi 
helpompi sovittaa siihen aika-
taulunsa kiireisessä arjessa. Toi-
minta on joustavaa ja vaatii vain 
lyhytkestoista sitoutumista. Myös 
omaa koulutusta tai osaamista 
on mahdollista hyödyntää.

Vapaaehtoisten koulutus-
jakso on tältä keväältä ohi, mutta 
lisää on luvassa syksyllä ja ensi 
vuonna. Hankkeeseen kuuluvat 
myös virkistyspäivät ja vieraile-
vat puhujat.

Hankkeen työntekijöiden 
näkökulmasta suurin toive on 
Karppisen mukaan jo toteutunut: 
apu on löytänyt tarvitsijansa ja 
vapaaehtoiset ovat olleet tyy-
tyväisiä. Mutta tavoitteita riittää 
edelleen. Karppinen pitää hie-
nona ajatuksena sitä, että kol-
mannen vuoden jälkeen Suunta 
jäisi elämään seurakuntiin ja 
laajenisi ehkä muihinkin kau-
punkeihin. 

– Haluamme madaltaa kyn-
nystä lähteä mukaan seurakun-
tien toimintaan ja keskustele-
maan avoimesti, riippumatta 
siitä, kuuluuko henkilö kirkkoon 
vai ei. Tästä viestimme myös 
yhteistyökumppaniemme  
kautta. L

Suunta-hanke voimaannuttaa yli 
60-vuotiaat ja vapaaehtoiset

Oi hieno! 
Kummityttö on viisivuotias. Levittää lattialle paperin, 
istuu polvilleen tyhjän arkin ääreen ja antaa pastelli-
liitujen liehua paperilla. Syntyy kuva, jossa värit ovat 
leveitä, vahvoja ja tummia. ”Oi hieno!!!”, tyttö nostaa 
paperin eteensä ja ihastelee väriensä ja viivojensa 
lentoa. Esittävää taidetta työ ei ole ja niinpä aikuinen 
kysyy, mitä kuvassa mahtaa olla. ”Lentokenttä!”, pieni 
tyttö kertoo ylpeänä ja tekemiseensä ylen tyytyväi-
senä.

Aikuiset puhuvat voimaantumisesta. Käytännössä 
silloin kai puhutaan pystyvyyden tunteesta, joka 
tulee, kun pääsee vaikuttamaan siihen, miten asiat 
muotoutuvat. Siitä, kun on kykyä ja tilaa hyödyntää 
omia – joskus piilottelevia - voimavarojaan. Toteut-
taa omia suunnitelmiaan. Oppia luottamaan itseensä. 
Löytää unelmiaan.

Tai kuten tässä Lilja-lehdessä kerrotaan: Etsiä mie-
lekkyyttä ja auttaa muita etsimään sitä. Tarjota syli, 
lämmin katse tai kosketus sotaa pakenevalle - ja siten 
auttaa heikoilla olevaa aktivoitumaan. Kuunnella 
omia haaveitaan - hypätä pyörän selkään, löytää 
voima jaloistaan ja rauhanpoikanen mielestään ja 
polkaista pyhiinvaellukselle. Löytää mieli ja merkitys 
taiteen tekemisestä.

Toiminta luo toivoa.
”Oi hieno!” toimii kummitädille edelleen esimerkkinä 
ja ohjenuorana siitä, miten tavoitella tyytyväisyyttä 
siihen, mitä tekee. Sitä voiman tunnetta tarvitaan 
ihan joka ikävaiheessa. 

Kirjoittaja on viestinnän suunnittelija.  
Sähköposti minna.vesanto@evl.fi

P Ä Ä K I R J O I T U S  |  M I N N A  V E S A N T O
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K U V A K U L M A

Max Nestén on yksi Suunta-hankkeen vapaa-
ehtoisista. Hankkeen pariin ovat tervetulleita 
sekä keskusteluavun tarvitsijat että vapaaeh-
toiset. Yhteydenotot voi lähettää sähköpostilla 
osoitteisiin karima.karppinen@evl.fi tai  
heini.hannuksela@evl.fi. Lisää tietoa löytyy 
sivustolta www.loydasuunta.fi. 

Jussi Vierimaa kuva
Simo Ahtee teksti
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Paluu juurille
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T
uomiokirkon peruskorjaus alkaa 
suunnittelulla ensi syksynä ja 
varsinainen tekeminen kestää 
vuoden 2028 ensimmäiseen 
adventtiin. Jo nyt on kuitenkin 
tehty paljon valmistelevaa työtä, 

kertoo seurakuntayhtymän kiinteistöjohtaja 
Seppo Kosola. 

- Viime syksystä saakka on osallistettu 
kirkon käyttäjiä eli kyselty seurakuntalaisten 
ja työntekijöidemme toiveita suunnittelun 
pohjaksi, minkä lisäksi kirkosta on juuri val-
mistumassa sekä rakennushistoriallinen että 
teologinen selvitys. 

Rakennushistoriallisessa selvityksessä 
kartoitetaan sitä, mitä kirkossa on Turun 
palon jälkeen tehty. Teologisella selvityksellä 
taas peilataan sitä, millä lailla kirkko vastaa 
jumalanpalveluselämän tarpeisiin nyt ja mil-
laisia tarpeita on tulevaisuudessa. Kirkkohan 
kuitenkin on ensisijaisesti seurakuntaelämän 
keskus. 

Yksi suuri ja konkreettinen on jo tehty, 
eli koko Tuomiokirkon pistepilvimittaus. Se 
tarkoittaa, että kaikki kirkon tilat on laserkei-
lausmenetelmällä mitattu niin, että tiedetään 
täsmälleen kuinka monta metriä on kynnyk-
seltä naimisiin tai kuin suuri sakasti on - sekä 
kaikkien muidenkin tilojen mitat. Niitä muita 
tiloja kirkosta löytyy vaikka kuinka paljon, 
suuri osa sellaisia, joista suuri yleisö ei ole 
tietoinen. Ja juuri niitä tiloja myös halutaan 
saada paremmin seurakunnan ja seurakunta-
laisten käyttöön. 

Peruskorjauksen hankesuunnitelma val-
mistuu nyt kevään aikana ja sen pohjana on 
muun muassa niitä toiveita, joita ihmiset ovat 
peruskorjaukselle ja kirkon tulevalle käytölle 
asettaneet.

- 2018 teetettiin kuntoarvio Tuomiokir-
kosta. Hyvät uutiset olivat, että 1970-luvun 
lopulla tehty peruskorjaus oli tehty hyvin, ja 
kirkko on rakenteellisesti kelpo kunnossa. 
Silloin korjattiin muun muassa katto sekä 
vahvistettiin tornin rakenteita. Nyt on sit-
ten vuorossa tekniikan korjaus: siis sähköt 
ja AV-tekniikka, sekä lämmitysjärjestelmä 
ja ilmanvaihto. Samalla kuitenkin pyritään 
vastaamaan myös seurakunnilta tulleeseen 
toiveeseen, että tiloista pitäisi saada moni-
puolisempia, Kosola kertoo.

Se tarkoittaa esimerkiksi, että olisi tiloja, 
joissa voisi olla silloinkin, kun kirkossa on 
meneillään jokin muu tilaisuus. Nythän 
esimerkiksi jos urkuri harjoittelee – tai on 
vaikka jumalanpalvelus – niin ei siellä paljon 
muuta sitten tehdä. 

- Jos sinne saadaan uudenlaisia tiloja, niin 
sehän olisi ikään kuin seurakunnan paluuta 
juurille – ennenhän kaikki asiat tapahtuivat 
kirkossa, nykyään useimmiten vaikka seura-
kuntakodeissa, Kosola miettii. 

Sähkö- ja AV-uudistukset ovat sellaisia, jotka 
eivät suuremmin näy satunnaisille kävijöille. 
Eikä kirkkosaliin sinänsä suuria muutoksia 
olekaan luvassa. Jotain sentään: toiveena on 
esimerkiksi, että sinne saataisiin uudet kuo-
riurut – kutakuinkin nykyisten kuoriurkujen 
kohdille, mutta oikealle puolelle keskikäytä-
vää ovelta katsottuna – tarkoituksena olisi, 
että urut nostettaisiin ylös seinälle. Uusien 
urkujen soittopöydältä käsin voisi jopa olla 
mahdollista soittaa lehterin suuria urkuja. 

Pieni mutta näkyvä uudistus olisi myös 
siirrettävä alttari niin, ettei enää tarvitsisi kii-
kareita nähdäkseen mitä edessä tapahtuu. 

Olennaista on myös esteettömyys. Tuo-
miokirkkohan on tällä hetkellä varsin huo-
nosti saavutettava. On vain yksi ovi, jolle 
pääsee pyörätuolilla, ja sekin nousu vaatii 
kyllä käsivoimia. Jos sitten halutaan saada 
käyttöön uusia tiloja, joita löytyy lähinnä 
sivulaivojen toisista kerroksista, niin sinnepä 
ei tuosta vain mennäkään. Portaat ovat iki-
vanhat, jyrkät ja huonojalkaisille mahdotto-
mat. 

Mikä siis ratkaisuksi? Kosola ehdottaa 
hissiä Ursulan kappeliin, eli siihen kappe-
liin, joka on heti ulko-ovelta oikealla ja jossa 
sijaitsevat nyt yleisövessat.

- Ursulan kappeli on ylipäänsä se paikka, 
jossa arvelisin, että tullaan näkemään suu-
rimmat muutokset. Se on niin suuri ja kor-
kea tila, että sinne olisi mahdollista raken-
taa myös välipohjia, jolloin tilaan saataisiin 
useampia kerroksia. Sen yläpuolella on vielä 
ns. tiilivarasto, eli tilaa siellä on, Kosola 
sanoo. 

Ursulan kappelin hissi, joka seisoisi omilla 
jaloillaan ja olisi siis helposti myös poistet-
tavissa, ei olisi vallan ennenkuulumaton: 
vastaavanlainenhan tehtiin 90-luvulla myös 
esimerkiksi Turun Taidemuseoon. 

Kirkkoon on myös toivottu muun muassa 
kahvilaa ja jos sellainen tulisi, niin nykyi-
nen Ursulan kappeli voisi olla siihenkin oiva 
paikka. Toinenkin vaihtoehto tosin on: Dom-
café. Sinnehän mennään nykyään ulkokautta, 
mutta kahvilaan kuuluu matala takaosa, joka 
on tiilivarastona ja jonka saisi ehkä käyt-
töön. Domcafé mahdollisine laajennuksineen 
sijaitsee suoraan Ursulan kappelin alapuo-
lella, joten kulku voisi mennä sitä kautta. 

Roope Lipasti teksti
Timo Jakonen kuva

Tuomiokirkon peruskorjauksessa toivotaan kirkosta 
monikäyttöisempää – historiallisia arvoja unohtamatta. 
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Alati muuttuva kirkko
Tuomiokirkko oli alun perin puinen vaatimaton pikkukirkko, jonka inhat novgo-
rodilaiset polttivat 1318. Sen jälkeen rakennettiin kirkko oikein kivestä, mutta tulta 
se ei suuremmin hillinnyt: Tuomiokirkko on palanut kolmisenkymmentä kertaa 
historiansa aikana. Sitä on myös rakennettu ja laajennettu pikkuhiljaa. 

Nykyinen interiööri on pitkälti Turun palon jälkeiseltä ajalta, sillä silloin koko 
sisäosa sakastia lukuun ottamatta paloi. Tornin yläosakin romahti alas. Aiemmin-
han se oli kupolimainen.

Ja on muutakin muuttunut: kirkkoa ympäröi pitkään korkeahko kivimuuri, joka 
purettiin Turun palon jälkeen. Alun perin kirkossa ei ollut hienoa kellotorniakaan, 
vaan kelloja soitettiin erillisessä tapulintapaisessa. Kirkon pääovikin oli alkujaan 
nykyisen Agricolan patsaan puolella.

Sivusuunnassa kirkko on myös levinnyt kuin konsanaan keski-ikäinen: nykyi-
set hautakappelit ovat entisiä katolisen ajan alttareita, joita rakennettiin pyhimys-
ten kunniaksi pääosin 1400-luvulla. Viimeisin, eli Kankaisten kappeli, jossa lepää 
Suomen ainoa ihan oikea kuningatar, eli Kaarina Maununtytär, valmistui 1657. 
Kiinteät penkit kirkkoon saatiin piispa Rothoviuksen aikana 1600-luvun alkupuo-
liskolla – niin kuin myös urut sekä komea saarnastuoli. 

Näin ollen ei ole olemassa mitään ”oikeaa” ja ”alkuperäistä” Tuomiokirkkoa, 
vaan se on kehittynyt nykyisenkaltaiseksi vuosisatojen aikana ja useimmiten jok-
seenkin holtittomasti aina sen mukaan, kuinka tuli, juutit ja maailman reformien 
tuulet ovat sanelleet.

Koko olemassaolonsa ajan se on kuitenkin palvellut turkulaisia ja ollut seura-
kunnan keskus. Sellainen sen halutaan olevan jatkossakin. 

Siis jos Jumala ja Museovirasto suo. 
Tai ehkä toisin päin. 
Tosin Museovirasto on kyllä hyvässä hengessä 

mukana jo suunnitteluvaiheessa.
- He ovat ohjausryhmässämme ja mukana suun-

nittelussa, me olemme samassa veneessä. Myös siellä 
ymmärretään, että paras keino säilyttää arvokkaita 
rakennuksia on, että niille on käyttöä ja käyttäjiä, 
Kosola miettii. 

Mutta siirretäänpä katse hetkeksi toiselle puolelle 
kirkon keskikäytävää. Sakastin yläpuolella on myös 
tiloja. Ongelma vain on että sinne pääsee ainoas-
taan erittäin jyrkkiä ja korkeita portaita pitkin 
sakastista. Jos pystyttäisiin ratkaisemaan se kulku, 
niin tilaa olisi taas aika lailla enemmän. 

- Näitä uusia tiloja voisi sitten käyttää seurakun-
nalliseen toimintaan, kukaties jopa kuoroharjoituk-
siin, ehkäpä siellä voisi olla myös henkilökunnalle 
työtiloja, Kosola sanoo. 

Sellaistakin on väläytelty, että nykyisiä hauta-
kappeleita voisi käyttää paremmin hyödyksi. Niis-
sähän on jo nyt toimintaa: esimerkiksi Pormestarin 
kuorissa toimii Pyhiinvaelluskeskus. Mutta toki 
jos on joku muu tilaisuus menossa kirkossa, niin 
ei siellä voi olla rauhassa – ja päinvastoin. Olisiko 
siis mahdollista tehdä vaikka jonkinlainen lasiseinä 
kappeleihin, jolloin akustiikkamurheet poistuisivat? 
Sekin on asia, joka on pohdinnan alla. 

Myös kiinteiden penkkien olemassaolon mie-
lekkyys on ollut esillä. Kosolan mukaan niitä tuskin 
kuitenkaan lähdetään poistamaan enempää – tällä 
hetkellähän kirkon etuosassa on vain siirreltäviä 
penkkejä, mikä mahdollistaa esimerkiksi hyvinkin 
suurten kuorojen esiintymisen. 

Yksi ikihaave monilla on se, että pääsisi kipuamaan 
Tuomiokirkon torniin. Olisiko se mahdollista? 

Kosola ei tyrmää ajatusta. Hissiä sinne ei tie-

Tuomiokirkon peruskorjaukseen  
liittyviä yleisötoiveita 
-  Kaikki tilat, jotka on teknisesti mahdollista saada kaikille avoimeksi, olisi hyvä  
  ottaa käyttöön.
-  Kaikkia tiloja ei ole välttämätöntä ottaa käyttöön. Ensisijaisia ovat ne tilat, joihin  
  pystyy vähimmin muutoksin järjestämään turvallisen pääsyn. 
-  Hiljaisia tiloja yhdelle henkilölle - pieniä rauhoittumisen "kappeleita".
-  Moderni hömpötys ja käyttötilat minimiin - jos jotain tarvitaan lisää   
  niin museota, jonka roolia kirkossa soisi kasvatettavan. 
-  Yläkertaan voisi sisustaa yhteisöllistä tilaa esimerkiksi joogaa, meditointia, 
  hengellisiä harjoituksia, kursseja tai kerhotoimintaa varten.
-  Ei saa isolla kädellä modernisoida!
-  Keskiaikaisiin rakenteisiin ei saa koskea.
-  Saisiko pehmustetut penkit.
-  Torniin pääsy yleisölle, vaikka kovaan hintaan.
-  Kahvilan laajentamista ja siirtämistä kannatetaan.
-  Museon tavarat säilytykseen muualle ja tilat käyttöön
-  Tiloja voisi vuokrata yksityishenkilöille harrastetiloiksi.
-  Kirkon yhteydessä toivoisi olevan vuokratiloja juhlakäyttöön.
-  Tilat voisivat toimia myös erilaisissa harrastustoiminnoissa. Mielikuvitusta  
  kirvoittavat tilat olisivat upeita esimerkiksi erilaisiin roolipeleihin.
-  Turun tuomiokirkko on elävä Turun historia/Suomen historia/keskiaika -museo. 
 Vanhaa keskiaikaista rakennetta tai Turun palon jälkiä ei saa poistaa,   
 70-luvun remontin jälkiä sen sijaan voisi.
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tenkään saa, mutta hän miettii olisiko mahdollista 
päästää yleisöä vaikka jonnekin kellojen korkeu-
delle – sen jälkeen nimittäin portaatkin muuttuvat 
lähinnä tikkaiksi. Isoja muutoksia sekin vaatisi, jotta 
paikka olisi turvallinen. Pitäisi olla muun muassa 
kahdet portaat, jotta hätätapauksessa voisi käyttää 
toisia. 

- Mutta useissa keskieurooppalaisissa kirkoissa 
torniin pääsee ja siitä vielä maksetaan. Kyllä näitä 
pohditaan ja yritetään ratkaista, miten asiat olisi 
mahdollista toteuttaa, Kosola lupaa. 

Hintaa tulevalle remontille hän ei suostu arvaa-
maan.

- En uskalla itsekään ajatella sitä vielä: paljon se 
joka tapauksessa tulee olemaan. Kymmenen mil-
joonaa ei riitä mihinkään. Budjetti selviää kun pääs-
tään vähän pidemmälle. Valtiolta olemme kuitenkin 
jo saaneet neljä miljoonaa. 

Itse peruskorjaus tulee häiritsemään tietenkin 
myös Tuomiokirkon arkea.

- Tavoitteena on, että ainakin osin voitaisiin pitää 
kirkko auki mahdollisimman pitkään. Mutta on 
todennäköistä, että ainakin hetken kirkko on koko-
naan suljettuna, Kosola sanoo. 

Hän itse ei ole mukana enää siinä vaiheessa, 
kun peruskorjaus valmistuu, sillä hän jää eläkkeellä 
kuluvan vuoden lopussa.

- Mutta ehkä tulen sitten joka päivä neuvomaan, 
kuinka asiat pitäisi tehdä! hän nauraa. L

Peruskorjauksen pohjaksi on tehty  pistepilvimittaus. Siinä kaikki kirkon tilat on mitattu laserkeilausmenetelmällä.

Tuomiokirkon eteisestä avautuva Ursulan kappeli tarjoaa 
kiinteistöjohtaja Seppo Kosolan mukaan paljon mahdol-
lisuuksia. Korkean tilan katto ei ole keskiaikainen, joten 
hissin rakentaminen olisi mahdollista. Tällöin saataisiin 
runsaasti  uusia tiloja käyttöön. 
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Svenska sidan

De tar sig själva och publiken på  
upptäcktsresa i musiken

Under Domkyrkans valv bjuder de på spännande upptäcktsresor i musiken. Den här gången är det Janne Merisaari längst till vänster som hoppar in i stället för Kristoffer Malm. De övri-
ga är Mats Lillhannus, Marika Kivinen, Maikki Säikkä.

Siv Skogman, text
Jussi Vierimaa, foto

M
ats Lillhannus, Marika Kivinen, 
Maikki Säikkä och Kristoffer 
Malm är alla yrkesmusiker med 
egna projekt och engagemang. Men 
vokalensemblen MMXX är deras 
gemensamma skötebarn. De träffas 

varje vecka för att öva i ett par timmar. Och varannan 
måndag ger de gratis lunchkonsert i Domkyrkan. Fem-
ton minuter av varierande sång med rötter i gammal 
musik, främst renässansen.

För åhöraren är det en stund av meditation och 
långsam andning, en stund där sången leder bort från 
det som finns utanför. Ett vederkvickande sätt att börja 
arbetsveckan.

– Det är ett andningshål för alla, också för oss, 
säger Mats Lillhannus. En uppfriskande stund inför nya 
veckan.

De har hållit på sedan 2020, coronaåret då allt inhibe-
rades, då alla satt hemma och blev mer och mer des-
perata.

– Vi blev genuint oroliga för framtiden. Vi kände 
varandra från förr alla fyra, vi hade sjungit och arbetat 
tillsammans i olika konstellationer och en dag föreslog 
Marika att vi skulle träffas och sjunga lite för att hålla 
instrumentet i skick, för att upprätthålla vår yrkesfär-
dighet.

Några träffar senare visste de att de ville framträda, 
men inte i stor skala. Tanken på en kort lunchmusik 
började ta form.

Otroligt nog passade tiden, måndag klockan 12, dem 
alla. Och gör det fortfarande.

Sedan oktober 2020 bjuder de på lunchmusik i fem-

ton minuter i Domkyrkan varannan måndag.
Namnet gav sig självt: MMXX efter födelseåret.

I dag har de ett trettiotal framträdanden bakom sig.
– Vi tar in en gästsångare ibland eller övar sånger för 

bara tre röster, om någon har förhinder, men det har 
hänt bara en enda gång att vi varit tvungna att inhibera 
hela lunchmusiken till följd av sjukdom.

Repertoaren har man undan för undan byggt upp så 
att man varje gång har en del bekanta sånger och ett 
par nya stycken. Det är Mats som gräver i arkiv och på 
nätet för att hitta de sånger som passar dem. En upp-
täcktsresa i musiken.

– Det är spännande. Det finns sanslösa mängder 
vokalmusik från renässanstiden, tusen och åter tusen 
stycken. Jag går inte automatiskt till de stora namnen 
utan vill titta vad som finns vid sidan av huvudspåren. 
Det har lett oss till nya spännande upptäckter. Jag för-
söker hålla repertoaren tematiskt allmängiltig så att vi 
inte följer nån viss tid eller högtid. Jag gör också egna 
transkriptioner från ursprungsmanuskript. Sedan ett 
par årtionden tillbaka finns dessutom notdatabaser på 
nätet. Vi prövar det jag hittar och för det mesta vill vi 
hålla kvar sångerna.

Det finns en särskild kategori sånger han kallar kara-
meller.

– Om vi sjungit något svårt eller tungt stycke har vi 
alltid en karamell mot slutet.

I februari i fjol tillkom en text som numera alltid 
avslutar lunchkonserten: fredsbönen Da pacem.

– Vi tyckte alla att vi måste reagera på något sätt 
på Rysslands anfallskrig i Ukraina. Det kändes viktigt 

för oss. Jag gick än en gång till källorna och sedan dess 
avslutar vi med olika kompositioner över fredsbönen, 
på olika språk.

Att få uppträda och bjuda publiken på sång i Domkyr-
kan är en ynnest. Lyx, enligt Mats Lillhannus.

– Både akustiken, det visuella och historien som 
väggarna andas bildar en enastående miljö. Den här 
tidens musik, 1400–1600-tal, är bland de få musikstilar 
som fungerar oproblematiskt i domens akustik.

Det man kan också utläsa av publikens respons. 
Det finns ”stamgäster” som sätter sig nästan varje gång 
tillfälle ges, det finns de som kommer fram efter kon-
serten och tackar, det finns tillfälliga besökare som 
överraskas av sångerna och vaktmästarna vittnar om 
tacksamma gäster som de tipsat om att det bjuds på 
gratis renässanspolyfoni under valven.

– Det är så vi vill ha det, hålla tröskeln låg. Låta 
publiken ta emot oss så som den vill. Man kan komma 
och gå, sitta en minut eller två, lyssna hela kvarten, 
sitta hela sin lunchpaus om man vill. Det är ingenting 
man måste kunna eller förstå, bara ta emot på sitt eget 
sätt.L

Lunchmusik i Domkyrkan ännu två gånger i vår: 5 juni 
och 19 juni klockan 12–12.15. Fortsättning i höst. Kon-
serterna ges i samarbete med Åbo svenska församling.

Vokalensemblen MMXX består av Kristoffer Malm 
(bas), Mats Lillhannus (tenor), Marika Kivinen (alt), 
Maikki Säikkä (sopran). Sedan i höstas är också sopra-
nen Anneliina Rif en fast del av kollektivet. Hon och 
Maikki Säikkä alternerar, ibland deltar de båda två.
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Uutiset

Maistuvan kasvisruoan puolesta

Minna Uusivirta teksti 
Timo Jakonen kuva

J
uuressosekeitto, kasvispihvit ja 
soijanugetit. Ne ovat kasvisruo-
kahittejä, kun Kunstenniemen 
leirikeskuksessa on ruokailemassa 
lapsia ja nuoria. Joskus leirille 
osallistuva nuori muuttaa viikon 

aikana käsitystään kasvisruoasta, sillä 
leirikeskuksessa on käytettävissä moni-
puolisemmin eri aineksia kuin koulun 
ruokaloissa. Vaikkapa kasvissosekeit-
toon voidaan laittaa sulatejuustoa, jolloin 
se on maukkaampaa, kertoo Kunsten-
niemessä työskentelevä keittiöpäällikkö 
Minna Grönroos.

Tällä hetkellä viikon mittaisilla lei-
reillä, eli esimerkiksi rippileireillä, tar-
jolla on ainakin kaksi kasvisateriaa, 
mutta jatkossa kasvisaterioiden määrä 
nousee seurakuntayhtymän uuden 
ympäristöohjelman myötä kolmeen. 
Viikonlopun mittaisilla leireillä kasvis-
ruokaa tarjotaan satunnaisesti, ryhmien 
toiveet huomioiden.

Ympäristöohjelma liittyy yhtymän 
tavoitteisiin olla hiilineutraali vuonna 
2029 ja uusia Kirkon ympäristödiplomi 
seuraavaksi viideksi vuodeksi. Kas-
visruoan määrä kasvaa leirikeskusten 
ulkopuolellakin. Ympäristöohjelmaa 
laatimassa ollut suunnitteluhortonomi 

Heidi Grannas kertoo, että seurakun-
tayhtymän ympäristötyötä koskeneessa 
kyselyssä suuressa osassa palautteita 
toivottiin enemmän kasvisruokapäiviä 
ja enemmän kasvisruokaa kokoustarjoi-
luihin.

Ruokailujen puolesta ympäristöohjelma 
tarkoittaa myös lähi- ja luomuruoan 
sekä Reilun Kaupan tuotteiden suosi-
mista, kasvispainotteisempia kokoustar-
joiluja sekä ruokahävikin vähentämistä. 
Hävikin minimoimiseen on tähdätty 
Kunstenniemessäkin jo pitkään. Jos 
ruokaa esimerkiksi jää yli, sitä pyritään 
hyödyntämään seuraavilla aterioilla 
mahdollisimman tarkkaan.

- Etsimme ruokia, jotka toimivat, jotta 
hävikkiä ei jää. Toimipisteissä, joissa on 
aikuisempi asiakaskunta, tämä on kas-
visruoan osalta helpompaa, Grönroos 
sanoo.

Lisäksi leirikeskuksissa on hävikkiä 
ajatellen huomioitava lasten, nuorten ja 
aikuisten erilaiset makumieltymykset, 
etenkin jos paikalla on yhtä aikaa eri 
ikäisiä ryhmiä. Aikuisryhmät tilaavat jos-
kus retriittiin pelkästään kasvisruokaa.

Siinäkin on suuria eroja, paljonko eri 
ryhmät syövät, joten keittiöhenkilökun-

nan pitää leirin mittaan säätää ruoka-
määriä kohdalleen.

- Kun leiriviikko etenee, nuoret 
alkavat syödä ruokaa paremmin, kun 
mukaan pakatut herkut on syöty. Jos 
paikalla on vain yksi rippikouluryhmä, 
nuoret syövät paremmin kuin jos ryhmiä 
on kolme. Silloin ruokailu on koulu-
maisempi, kun taas pienessä ryhmässä 
kokin kanssa voi jutustella ruoasta. Käy-
tös on silloin erilaista.

Nuorten ryhmissä mielipidevaikut-
tajan tai vetäjän asenteella on toisinaan 
avainasema siinä, meneekö kasvisruoka 
kaupaksi. 

Grönroosin mukaan kasvisruoka on 
Kunstenniemessä monipuolistunut vuo-
sien varrella, kun henkilökunnan tietä-
mys on kasvanut. Koko seurakuntayhty-
män keittiöhenkilökunta on esimerkiksi 
käynyt kasvisruokakurssin. Enää ei juuri 
tarjota kasviskiusauksia, vaan esimer-
kiksi wokkia. Sen menekki on sama, oli 
kyseessä sitten kasvis- tai broilerversio.

- Maailma muuttuu molemmilla puo-
lilla tiskiä. Päämäärämme on se, että lei-
riläiset ovat kylläisiä ja tyytyväisiä. Kas-
visruoka voi olla hyvää samalla tavalla 
kuin muukin ruoka. L

LY H Y E S T I

Seurakuntayhtymän uu-
dessa ympäristöohjel-
massa vuosille 2023-2027 
nostetaan esiin erityisesti 
energiansäästö ja uusiutuva 
energia, jätteiden kierrätyksen 
parantaminen ja ympäristöys-
tävällisten käytäntöjen vahvis-
taminen. Ympäristöohjelma 
on osa työskentelyä Kirkon 
ympäristödiplomi -laatujär-
jestelmän parissa. Ohjelma on 
netissä turunseurakunnat.fi/
ymparisto. 

Arkkihiippakunnan ensim-
mäinen Syrjimätön seura-
kunta on Maarian seurakunta. 
Maaria on osallistunut pilottina 
arkkihiippakunnan yhdenver-
taisuustyöskentelyyn työnte-
kijöille ja luottamushenkilöille. 
Syrjimätön seurakunta -työs-
kentelyn avulla kartoitetaan 
seurakunnan tilanne yhden-
vertaisuusasioiden huomioi-
misessa sekä sovitaan jatkoas-
keleet asioiden edistämiseksi.

Piikkiön kirkkoherraksi on 
kaikkiaan 4 hakijaa. Tuomio-
kapituli antaa Piikkiön seura-
kuntaneuvostolle lausunnon 
hakijoista kesäkuussa. Piikkiön 
seurakuntaneuvosto haas-
tattelee hakijoita ja valitsee 
kirkkoherran välillisellä vaalilla 
todennäköisesti elo-syys-
kuussa.

60-vuotisjuhlavuottaan 
viettävä Yhteinen kasva-
tustyö on saanut yhteistyö-
kumppaneiltaan tunnustusta. 
Turun kristillinen opisto palkitsi 
seurakuntayhtymän Yhteisen 
kasvatustyön varhaiskasva-
tuksen hyvästä yhteistyöstä 
Laakeriverkoston työelämä-
yhteistyöpalkinnolla. Laakeri-
verkosto on Varsinais-Suomen 
ammatillisten oppilaitosten 
yhteistyöverkosto. Kauppakes-
kus Skanssi on myöntänyt per-
heiden olohuone Skappelille 
markkinoinnin kunniakirjan eli 
Skanssi Awards -tunnustuksen 
kauppakeskusmarkkinoinnista, 
erityisesti Skappelin aktiivisuu-
desta sosiaalisessa mediassa.

Nuorten hallitus (NuHa) 
jatkaa vakituisena osana 
seurakuntayhtymän toimintaa. 
Vuodesta 2021 kokeiluna alka-
neen nuorten vaikuttajatoimin-
nan tavoitteena on ollut tuoda 
seurakuntayhtymässä nuorten 
äänet, mielipiteet ja toiveet 
päättäjille sekä nuorille tietoa 
kirkon päätöksenteosta. NuHa 
työskentelee sekä toiminnan 
että yhdenvertaisuuden ja 
saavutettavuuden lisäämi-
seksi kirkossa. Nuorten halli-
tus valitaan vaaleilla vuodeksi 
kerrallaan.

Seurakuntayhtymän leirikeskuksissa mietitään tarkasti, millainen ruoka menee kaupaksi millekin 
leiriryhmälle. Yhtymän ympäristöohjelman myötä kasvisruoan määrä leireillä kasvaa jatkossa.

Minna Grönroosin mukaan leirikeskuksessa seurataan tarkasti, mitkä reseptit ja 
ruoat toimivat eri ikäisille ryhmille. Juuressosekeitto, kasvispihvit ja soijanugetit 
ovat nousseet etenkin nuorten suosikeiksi kasvisruoista. Vadelmarahka jälkiruo-
kana tekee myös kauppansa.
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Tässä ja nyt 

O
len mukavuudenha-
luinen ja konflikteja 
karttava ihminen, joten 
minulla on tapana aja-
tella, että tehdään asiat 
kuten ennenkin. Mitä 

sitä vastaan väittämään. Etenkään, jos 
minulla ei ole palavaa mielipidettä tai 
parempaa tietoa aiheesta. 

Ihailen kuitenkin valtavasti ihmi-
siä, jotka hankkivat parempaa tietoa 
ja väittävät vastaan. Yksi viime aikojen 
sankareitani on kemiönsaarelainen 
Janne Salonen, jonka aloitteesta kunta 
päätti suojella 30 prosenttia metsistään 
ja lopettaa kokonaan avohakkuut. Val-
lankumouksellista! Kävi nimittäin ilmi, 
että suuri osa kuntalaisista toivoi näin. 
Yksi rohkea ja tarmokas ihminen avaa 

suunsa, ja voilà, luonto saa valtavan 
erävoiton.

Viimeisen vuoden aikana minäkin olen 
jaksanut hankkia parempaa tietoa, 
ja tajunnut, että hyvänen aika, Suo-
messa alle kolme prosenttia metsästä 
on luonnontilaista. Uhanalaisia lajeja 
on tuhansia, ja tällä menolla lapsemme 
eivät törmää hömötiäiseen tai euroo-
panmajavaan ikinä.

Lohdullista on, että nyt kun ongel-
maan on herätty, se voidaan vielä rat-
kaista. Näkisin, että kirkolla olisi upea 
rooli luonnon pelastuksessa. Omis-
taahan Suomen ev.lut.kirkko 160 000 
hehtaaria metsää – ja kirkolla on myös 
kunnianhimoinen tavoite olla hiilineut-
raali vuonna 2030.

Sankari avaa suunsa

Veikkaan, että monessa seurakun-
nassa jo yhden rohkean seurakunta-
laisen aloite voisi tuottaa tulosta. Että 
hei, kirkkovaltuutettu, mitä jos suo-
jeltaisiin kolmannes meidän metsistä. 
Tai ehkä enemmänkin! Kun joku vain 
uskaltaa ehdottaa, niin usein moni 

fiksu puoltaa.
Olen sillä lailla mukavuudenha-

luinen, että haluaisin jatkossakin 
elinkelpoisen planeetan. Konfliktin-
pelossani toivon myös, ettei luontoa 
ajettaisi konfliktiin ihmisen ahneuden 
kanssa. L

Polkien Trondheimiin 

Kirjoittaja on yrittäjä, toimittaja sekä raha- ja ympäristöasioita  
popularisoiva somevaikuttaja. 

K O L U M N I  |  J U L I A  T H U R È N

Roope Lipasti teksti 
Timo Jakonen kuva

T
uomiokirkon vahtimestari Rami Ehr-
lund on kova poika polkemaan: viime 
kesänä hän kävi pyörällä Lapissa ja 
nyt tulevana suvena on tarkoitus tehdä 
pyhiinvaellusreissu Trondheimiin. 

- Matkakohde valikoitui ihan siksi, 

että työpaikassani Tuomiokirkossa on Pyhiinvael-
luskeskus ja sieltä huomasin, että Pyhän Olavin 
reitti kulkee täältä juuri Trondheimiin, jota kutsu-
taan Norjan Turuksi, joten päätin mennä katso-
maan. 

Trondheim onkin Turun tapaan vanha pääkau-
punki, yliopistokaupunki ja jokikin sen läpi kulkee. 
Lisäksi trondheimilaisia pidetään norjalaisten keskuu-
dessa hieman ylpeinä, mitä turkulaiset eivät toki ole. 

Matkaa tulee laivaosuuksineen noin 1200 kilo-
metriä ja reitti kulkee saariston kautta yhteysaluksia 
hyväksikäyttäen. 

- Varaan reissuun 2-3 viikkoa. Kiirettä en aio 
pitää, tämä ei ole mikään suoritus, vaan leppoisaa 
matkantekoa, Ehrlund kertoo. 

Peruskuntoa mies on nostanut talven aikana lenk-
keilemällä ja vaikkapa kuntopyörää polkemalla, 
mutta ei reissu silti kuulemma mitään superkuntoa 
vaadi.

- Pitää mennä rauhallisesti ja omaan tahtiin. 
Minulle tärkeintä on saada kulkea omissa ajatuk-
sissa. Mielenrauha on se juttu. 

Reitti on mietitty suurin piirtein etukäteen, mutta 
yöpymispaikat on tarkoitus katsoa aina vasta edelli-
senä päivänä. 

- Minulla on teltta ja spriikeitin mukana, mutta 
olen sen verran mukavuudenhaluinen, että pyrin 
pääsemään aina johonkin leirintäalueelle ja siellä 
mökkiin oikein sänkyyn yöksi. 

Varautua pitää tietenkin myös mekaanikonhom-
miin. 

- Vararengas, paikkausvälineet sekä vähän työ-
kaluja tarvitaan, kuusiokoloavainsarjalla pääsee 
pitkälle. Toiset ketjut minulla on myös sekä vara-
vaijereita. Mutta tärkeintä on silti ennakointi: pyörä 
pitää huoltaa hyvin ennen matkaa, niin ei tule yllä-
tyksiä. 

Pyhiinvaellukseksi matkan tekee paitsi leppoisa 
kulkeminen ja kohde, myös se että Ehrlund käy 
hakemassa Jomalan kirkosta vesipullon, joka liittyy 
viestipyhiinvaellukseen: se on sinne kulkeutunut 
Olavinlinnasta ja sen tarkoitus on päätyä Trondhei-
min kirkkoon. 

- Se on sellainen kohtuuden, kestävyyden ja toi-
von symboli. Pullo on lasia, joten toivottavasti saan 
sen perille ehjänä! L

Reitti on mietitty  
suurin piirtein etukäteen, 
mutta yöpymispaikat on 

tarkoitus katsoa aina vasta 
edellisenä päivänä. 
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Polkupyöräpyhiinvaellus

Ajan kerrostama reitti 

Minna Uusivirta teksti
Timo Jakonen kuva

M
iksi lähteä mat-
kalle? Keskiajalla 
ihmisiä motivoivat 
matkalle  Suoma-
laisten pyhiinvael-
lukset keskiajalla 

-teoksen mukaan muun muassa har-
tauden harjoittaminen, pyhimysten 
kunnioittaminen, aneet ja syntien 
anteeksiantaminen, mutta toisaalta 
myös seikkailunhalu ja arjesta irtau-
tuminen. Pyhiinvaellukselle saatettiin 
lähteä pyytämään apua tai se tehtiin 
kiitollisuudesta, kun pyhimykseltä oli 
jo saatu vastaus avunpyyntöön. Joskus 
kyseessä oli myös rangaistus eli käy-
tännössä pitkä karkotus kotiseudulta.

Pyhiinvaelluksia tehtiin Ruotsista 
ja sitä myöden myös Suomesta lähelle 
ja kauas ainakin 1100- ja etenkin 
1200-luvulta eteenpäin. Tiedetään 
esimerkiksi, että vuonna 1350 yhteensä 
kolme suomalaista pappia kuoli olles-
saan pyhiinvaelluksella Roomassa. Tär-
keitä pyhiinvaelluskohteita Suomessa 
olivat muun muassa Turku, Nousiainen 
ja Köyliö, Ruotsissa etenkin Vadstenan 
birgittalaisluostari sekä Norjan Nida-
roksessa eli Trondheimissa sijainnut 
Pyhän Olavin hauta. Suurimpana mää-
ränpäänä olivat Rooma, Jerusalem sekä 

Santiago de Compostela Espanjassa.
Pyhiinvaellukset tärkeisiin kohtei-

siin kuuluvat lähes kaikkien uskonto-
jen historiaan. Protestanttinen kristin-
usko onkin suurten uskontojen jou-
kossa poikkeus: siinä pyhiinvaellukset 
ja pyhimyskultti kiellettiin reformaa-
tion jälkeen, vaikka ne käytännössä 
hiipuivatkin varsin hitaasti.

Tämän päivän pyhiinvaellukselle 
lähtijöitä eivät ehkä enää kiritä aivan 
samat syyt kuin ennen, mutta irtiotto 
arjesta voi edelleen olla yksi taustate-
kijä. Kulkiessa saa tilaa mietiskelylle 
ja luonnossa liikkumiselle. Jollekin 
keskeistä on pyhiinvaellusreitin tie-
dollinen tai kulttuurinen anti, mutta 
samalla kyse on kehollisesta elämyk-
sestä. Kokemus riippuu siitäkin, onko 
liikkeellä jalan vai vaikka pyörällä, sillä 
liikkumisvauhti vaikuttaa siihen, miten 
tilan ja paikan kokee.

Tässä jutussa käsitellään Tuomio-
kirkolta Aurajoen vartta Lietoon ja 
takaisin kulkevan, noin 35 kilometrin 
mittaisen Pietarin polun kiertämistä 
pyöräillen.

Ennen reitille lähtöä tarvitaan kartta. 
Pietarin polun paperinen reittikartta 
on painettu pyhiinvaelluspassiin, jollai-
sen saa Tuomiokirkon pyhiinvaellus-
keskuksesta tai postilaatikoista reitin 
pysähdyspaikoilta. Laatikoissa on myös 

kunkin kohteen oma leimasin passia 
varten.

Pyhiinvaelluskeskuksen sivujen 
kautta löytyvä sähköinen reittikartta 
Citynomadi.com-sivustolla on oiva lisä 
paperikartalle. Se auttaa GPS-signaalin 
kanssa oman sijainnin paikallistami-
sessa ja tarjoaa lisätietoja kohteista niin 
tiedosta, tarinoista kuin tunnelmasta 
kiinnostuneelle kulkijalle. 

Kannattaa myös huomioida, että 
Pietarin polun karttaa ei ole laadittu 
ensisijaisesti pyöräilyä varten. Kaupun-
gin järjestyssääntö kieltää pururadalla 
pyöräilemisen, eikä esimerkiksi reitin 
loppumetreillä kartan osoittama polku 
jokirannassa Tuomaansillan ja Tuo-
miokirkkosillan välillä ole tarkoitettu 
pyöräilijöille. Sähköinen kartta näyttää 
myös reitille osuvat yksityisalueet.

Reitin varrella olevien kirkkojen auki-
oloajat on hyvä selvittää ennen läh-
töä, samoin matkalla ja sen kupeessa 
sijaitsevien kahviloiden tilanne. Halis-
tenkosken Myllärintalolla, Kuralan 
kylämäessä, Liedon Vanhalinnalla 
sekä Koroisissa toimivat kesäkahvilat. 
Majoitustakin reitiltä löytyy Ilmarisista. 
Evästäydennystä on saatavilla kau-
poista ja huoltoasemilta hieman reitiltä 
pois koukkaamalla.

Jos matkaan lähtee sateisten päivien 
jälkeen, reitin metsäiset paikat ovat 

todennäköisesti märkänä mutaisia ja 
vähän tavallista raskaampia kulkea. 
Mikäli taas tien päälle suuntaa silloin, 
kun tuuli käy pohjoisen ja idän väliltä, 
vastatuuli osuu menomatkalle, joka 
kulkee enemmän puiden suojassa kuin 
paluureitti. Näin takaisinpäin pääsee 
ajamaan myötätuulessa. Matkan voi 
hyvin tehdä myös osissa.

Pietarin polulle osuu muuta-
mia lyhyitä mäkiä, joten matka tait-
tuu mukavimmin pyörällä, jossa on 
useampi vaihde. Pyörää voi olla paras 
taluttaa esimerkiksi Pähkinämäen 
röykkiölle suuntaavalla, hieman juu-
rakkoisella metsäpolulla sekä Virna-
mäen lyhyiden pitkospuiden kohdalla.

Parhaiten reitistä selviää, jos pyörän 
renkaat eivät ole aivan kapeimmasta 
ja sileimmästä päästä, koska vajaa 
puolet reitistä kulkee erilaisia hiek-
kateitä. Renkaissa on hyvä olla sen 
verran ilmaa, että ne rullaavat muka-
vasti, eivätkä lyö vanteelle töyssyissä. 
Pumpatessa voi samalla tarkistaa, että 
pyörän jarrut toimivat ja ketjuissa on 
rasvaa.

Keskiajalla pyhiinvaeltajat erotti 
muista ihmisistä erityinen asu, johon 
kuuluivat muun muassa viitta, lieri-
hattu ja sauva. Tänä päivänä liikkumi-
seen ja säätilaan sopiva vaatetus tekee 
matkanteosta mukavinta. Tukevapoh-

Pietarin polulla pyhiinvaeltaja kohtaa menneisyyden 400-luvulta nykypäivään asti. 

Peltojen keskeltä metsäsaarekkeena erottuva Ravattulan Ristimäki on yksi Pyhän Pietarin polun etapeista. 
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jaiset jalkineet ovat hyvä valinta mutai-
sen maaston varalta. Jäykkäpohjainen 
kenkä välittää lisäksi voiman jaloista 
polkimiin paremmin kuin pehmeä 
lenkkitossu. Jos kaapista sattuu löyty-
mään pehmustetut pyöräilyhousut, ne 
kannattaa pukea suoraan ihoa vasten 
muiden vaatteiden alle.

Entä sitten itse reitti? Tuomiokirkon 
pyhiinvaelluskeskus lähtöpisteenä tar-
joaa aihepiiristä paljon tietoa. Suoma-
laisten pyhiinvaelluskarttojen, Pyhän 
Olavin reitin ja Espanjaan vievän Jaa-
kobin tien kartat nostavat mieleen 
pyhiinvaeltamisen vuosisataiset ulottu-
vuudet alueiden ja maiden välillä, sekä 
sen ihmisten ketjun, johon tämän päi-
vän kulkijatkin osaltaan liittyvät.

Suomi kuului kaukaisimpiin alueisiin, 
joilta Espanjaan Galiciaan lähdettiin 
vaeltamaan. Palatessaan pyhiinvaelta-
jat toivat tietoja kaukaisista maista ja 
olivat osaltaan yhdistämässä kristillisen 
maailman kolkkia toisiinsa. Tiedetään, 
että esimerkiksi 1100-luvulla Saksan ja 
Sveitsin rajalla sijaitsevaan Reichenaun 
luostarin kirjoihin merkittiin 700 poh-
joismaalaista kävijää matkalla ilmei-
sesti Roomaan tai Jerusalemiin. Kyse 
oli oman aikansa massaliikkeestä.

Tuomiokirkolta lähtiessä kulkijaa rei-
tillä kohtaavat heti vanha ja uusi, kah-
vilat, yliopisto ja kylpylähotelli. Vain 
yksi kivinen kellari kertoo, että Posan-

kan kupeessa oli jo 1300-luvulla Kai-
risten kylä. Se on hyvä esimerkki siitä, 
miten pyhiinvaellusreitti saa katso-
maan ympäristöä eri silmin. Moni ohi-
kulkija ei tätä kohdetta huomaisi arjes-
saan. Sama pätee tällä reitillä Henrik 
Antinpojan hautaan Liedossa. 

Joen rannassa ja etenkin Halisten-
sillalla ajatukset palaavat veden ja ajan 
virtaukseen. Tuhat vuotta sitten tästä 
saattoi purjehtia yläjuoksulle, ja kes-
kiajalta aina toiseen maailmansotaan 
asti paikalla oli erilaisia myllyjä.

Halisten jälkeen mieli suuntaa vielä 
kauemmas historiaan. Virnamäen 
kalmisto, kuppikivet ja Komoisten 
kummut ajoittuvat 550–1150-luvulle 
jälkeen ajanlaskun alun. Alueen kasvil-
lisuuskin kertoo osaltaan varhaisesta 
asutuksesta. Pähkinämäen röykkiö 
vie kulkijan aina kansainvaellusajalle 
eli 400–600-luvuille asti. Kun näillä 
tienoilla edessä avautuu vuosisatojen 
takainen maisema ja vierestä kuuluu 
tikan koputtelu, voi miettiä, millaista 
elämä oli silloin, kun täällä asuttiin.

Ristimäellä opastustaulu muistuttaa, 
että paikalla on ollut ihmistoimintaa 
jo 4000 vuotta sitten, jolloin nykyi-
nen mäki oli vielä saari. Kaivauksissa 
Ristimäeltä on löydetty gotlantilaisia 
hopearahoja ja Lähi-idästä tuotuja lasi-
helmiä keskiajalta. Sekin kertoo yh- 
teyksistä muuhun maailmaan aikana, 
jolloin etäisyydet olivat jotain aivan 
muuta kuin nykyisin ja jolloin ihmiset 

todennäköisesti Suomestakin tekivät 
pyhiinvaelluksia eri puolille. Pelkäs-
tään historiaan täällä ei kuitenkaan voi 
upota, sillä Hämeentien ja ohikulkutien 
liikenteen ääni palauttaa nykypäivään 
väistämättä.

Ajatus pyhiinvaeltamisen kansainvä-
lisyydestä jatkuu Kuninkaanlähteellä, 
jolla Kustaa Vaasan kerrotaan pysähty-
neen matkallaan juottamaan hevosta 
1500-luvulla. Tämä saa pohtimaan 
pyhiinvaeltajien tarvitsemia palveluita. 
Kirkot ja luostarit esimerkiksi perus-
tivat pyhiinvaellusreiteille majataloja 
vaeltajia varten. Jotta pyhiinvaelluk-
set olivat mahdollisia muillekin kuin 
varakkaille, köyhät saivat yöpyä niissä 
ilmaiseksi.

Vanhalinnassa Linnavuoren laelle 
vievät tukevat, loivat portaat, joita 
kiivetessä voi seurata sitä, millä tasolla 
merenpinta kulloinkin on ollut. Vii-
meistään vuoren laella jokimaisemaa 
katsellessa päässä alkaa soida Varsi-
naissuomalaisten laulu, jonka sanat 
kertovat Suomen synnyinmuistoista 
ja Auran rantamilta muuhun maahan 
levinneestä tiedosta sekä aatteista.

Yksi kiinnostavimmista kohteista Pie-
tarin polun varrella on Pulkkion yksi-
tyinen kappeli, jonka käyttöön vihki-
misestä tulee kesäkuussa kuluneeksi 
20 vuotta. Se sijaitsee 1700-luvulla 
alkunsa saaneen torpan entisessä tal-
lissa, umpipihan perällä.

Kappelin puolisonsa kanssa raken-
tanut professori emeritus Jouko Mar-
tikainen kertoo, että torpalla vierailee 
kesäisin 50–100 pyhiinvaeltajaa, joista 
suurin osa on liikkeellä pienissä ryh-
missä pyörällä, osa tulee kävellen ja osa 
– etenkin suuremmat joukot – auto-
kuljetuksella. Jos torpan portti on auki, 
pihaan sopii tulla, vaikka itse kappeli ei 
avoinna olisikaan. Kappeliin johtavan 
pihatien tunnistaa pyhiinvaellusreitin 
postilaatikosta, matkamiehen rististä 
sekä Franciscus Assisilaisen pienoispat-
saasta.

Liedon kirkolta alkaa paluumatka, 
josta valtaosa kuljetaan asvaltilla. Tuuli 
huuhtelee ajatuksia matkalla kohti 
Vanhaa Tampereentietä. Väänteläntieltä 
Ristinpellolle on hyvät opasteet. Yksi-
tyispihan perällä kohoaa ”kristinuskon 
aamun sarastuksessa tänne haudattu-
jen muistolle” pystytetty risti. Lähistöltä 
löytyy kivikaudelta rautakauteen ja siitä 
varhaiskeskiaikaan ulottunutta asutus- 
historiaa, vastaavasti kuin Vanhalinnas- 
ta, 800 metriä joen toiselle puolelle. 
Jälleen mieleen kipuavat Varsinaissuo-
malaisten laulun sanat.

Reitin lopulla, Maarian kirkon jälkeen 
edessä on vielä Koroistenniemi, joka 
risteineen yhä voimistaa päässä soivaa 
maakuntalaulun melodiaa. Se on myös 
maisemallisesti komea päätös matkalle. 
Paluu Tuomiokirkolle sujuu hiekan 
ropistessa renkaiden alla. L

Pyhiinvaelluskarttaan voi kerätä leimoja reitin eri kohteista. 

Pyhiinvaelluksella voi kartuttaa myös tietojaan historiasta ja kulttuurista. Nykyisin 
virkistyskäytössä olevalla Halistenkoskella oli viime sotiin saakka paljon myllyjä. 
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Lopuksi

Avoin syli ja lämmin katse
Heidi Pelander teksti
Timo Jakonen kuva

K
un Turkuun alkoi reilu vuosi sitten tulla 
ukrainalaisia pakolaisia Venäjän hyök-
käyssodan seurauksena, Hülya ”Hissu” 
Kytö toimi heti. Hän näki pitkän jonon 
ihmisiä Turun poliisiaseman ulkopuo-
lella ja tiesi, että heidän perustarpei-

siinsa pitää vastata.
Kydön DaisyLadies-järjestön työntekijät ja aktiivit 

hankkivat ja veivät ihmisille purtavaa, juotavaa, vaat-
teita ja lääkkeitä. Toimintamalli oli valmiina, koska 
DaisyLadies toimi samoin vuoden 2015 pakolaiskrii-
sin aikaan.

- Silloin jonossa oli nuoria miehiä. Nyt jonossa oli 
naisia, pieniä lapsia ja vanhoja ihmisiä, jotka joutuivat 
seisomaan koko päivän. Ihmettelin, että eikö kukaan 
voi tuoda heille edes tuoleja, Kytö muistelee.

Samalla ukrainalaiset saivat tiedon DaisyLadies- 
toiminnasta. Se on yli 20 vuotta Turussa toiminut, 
maahanmuuttajataustaisten naisten asioihin keskit-
tyvä yhdistys, jonka Kytö perusti vuonna 2000.

- Tarjosimme, että tulkaa tänne meille, ja pikkuhil-
jaa he tulivat.

DaisyLadies toimii kahdessa paikassa Turun kes-
kustassa, Muistolassa Linnankadulla ja DaisyKodissa 
Sairashuoneenkadulla. Monenlaista toimintaa on 
päivittäin ompelimosta ja kahvilasta tapahtumiin, 
koulutuksiin ja uraohjaukseen.

Kydön mukaan ukrainalaiset löysivät paikalle 
puskaradion välityksellä, kuten muutkin toiminnassa 
mukana olevat naiset. Aluksi sotaa paenneet, kotinsa 
jättäneet ihmiset tutustuivat ujosti järjestön tiloihin.

- Oli surua, moni oli shokissa. Ei siinä tarvita 
muuta kuin syli, lämmin katse ja kosketus, Kytö 
sanoo.

Pikkuhiljaa ukrainalaiset ovat aktivoituneet toi-
mimaan järjestössä myös itse. Nyt mukana on päivit-
täin noin parikymmentä ukrainalaista, ja tapahtumat 
houkuttelevat muitakin mukaan.

Ukrainalaisten toiveesta Kytö on organisoinut 
suomen kielen opetusta Turun kristillisen opiston 
kautta ja englanninopetusta DaisyLadiesin vapaaeh-
toisen, eläkkeellä olevan englanninopettajan voimin. 
On myös järjestetty esimerkiksi Ukrainan kulttuurin 
päivä ruokineen ja esityksineen.

- En järjestä mitään toimintaa vain siksi, että se on 
hyvää. Haistelen, mitä ihmiset toivovat ja jutellaan 
yhdessä, mitä ihmisten mielissä on. En myöskään 

koskaan tee yksin vaan aina heidän kanssaan, Kytö 
kiteyttää järjestön ydinajatuksen.

Kytö on tehnyt 1980-luvulta saakka Turussa sitkeästi 
töitä maahanmuuttajien integroinnin ja osallisuuden 
eteen. Häntä turhauttaa se, miten monimutkaista 
maahanmuuttajan on päästä Suomessa töihin. Hei-
dän ammattitaitonsa pitäisi saada yhteiskunnan käyt-
töön nopeammin, lyhyillä koulutuksilla.

- Se on ainoa keino aktivoida ihmiset tähän yhteis-
kuntaan. Inhoan byrokratiaa.

Hänestä yhtä tärkeitä seikkoja ovat suomen kielen 
taito ja se, että maahanmuuttajat olisivat tekemisissä 
suomalaisten kanssa. Tässä monella on peiliin katso-
misen paikka.

- Miten moni turkulainen on kutsunut kotiinsa 
mamuja? Aika harva, Kytö pohtii.

Hän haluaisi, että DaisyLadies olisi tulevaisuu-
dessa myös maahanmuuttajien matalan kynnyksen 
työllistäjä. Hän visioi esimerkiksi mukavien suoma-
laisten vetämää isoa keittiötä, jossa maahanmuuttajat 
tekisivät ruokaa, oppisivat suomea ja saisivat provik-
kaa myymistään herkuista.

- Jos ei ole haaveita, niin elämä loppuu, hän toteaa 
myhäillen. L

Käsikirjoitus Roope Lipasti, piirros Anton Lipasti

Hissu Kydön mukaan DaisyLadies löydetään puskaradion kautta. ”Kun yksi tietää, kymmenen tietää. Se on ihana ketju!”

Sotaa paenneet ukrainalaiset ovat löytäneet paikkansa DaisyLadies-järjestössä, joka ajaa maahanmuuttajanaisten asiaa Turussa.


